
 
S z k o ł a  J ę z y k ó w  O b c y c h  „ L i n g u a ”  

A/ RODZAJ MĘSKI 
 

  Rodzaju męskiego są rzeczowniki 
oznaczające istoty męskie: osoby i 
zwierzęta np.:  der Sohn, der Hund 

 nazwy dni tygodnia 
 nazwy miesięcy 
 nazwy pór dnia 
 nazwy pór roku 
 nazwy wiatrów 
 nazwy stron świata 
 nazwy opadów atmosferycznych 
 nazwy jezior 
 nazwy szczytów górskich  
 nazwy marek samochodów 
 napojów alkoholowych 
 nazwy przypadków, trybów oraz stopni 
 większość rzeczowników zakończonych 

na: 
- -ant: der Musikant 
- -ent (tylko do osób): der Student 
- -er: der Arbeiter 
- -en: der Wagen 
- -ig: der Honig 
- -ing: der Fasching 
- -ling: der Lehrling 
- -ich: der Teppich 
- -ist: der Tourist 
- -ismus: der Egoismus 
- -or: der Motor (ABER: das Labor) 

 

B/ RODZAJ  ŻEŃSKI 
 

 Rodzaju żeńskiego są rzeczowniki 
oznaczające istoty żeńskie: osoby i 
zwierzęta:   die Frau, die Ente 

WYJĄTKI: das Mädel, das Mädchen, das Weib, 
das Fräulein, das Huhn, das Schaf, der Weisel 
 nazwy drzew 

WYJĄTKI: der Ahorn, der Flieder 
 nazwy owoców 

WYJĄTKI: der Apfel, der Pfirsich 
 nazwy kwiatów 

WYJĄTKI: das Vergissmeinnicht,  
das Maiglöckchen, das Veilchen 

 nazwy większości rzek 
WYJĄTKI: der Rhein, der Main, der Nackar,  

der Nil 
 nazwy statków 
 nazwy samolotów 
 nazwy motocykli 
 nazwy cygar i papierosów 
 liczebniki użyte rzeczownikowo 
 większość rzeczowników zakończonych:  

- -keit: die Ehrlichkeit 
- -heit: die Wahrheit 
- -schaft: die Freundschaft 
- -ung: die Kleidung 
- -ität: die Univers ität 
- -anz: die Toleranz 
- -enz: die Konferenz 
- -ei: die Polizei 

WYJĄTKI: der Papagei, das Allerei, das Geschrei 
- -ie: die Fotografie 
- -ade: die Marmelade 

- -age: die Garage 
- -ik: die Technik 
- -in: die Nachbarin 
- -ion: die Information 
- -ur: die Natur 

 

C/ RODZAJ NIJAKI 
 
 Rodzaju nijakiego są młode osoby i 

zwierzęta:   das Kind, das Lamm 
 nazwy miejscowości * 
 większość krajów * 

Niektóre nazwy krajów używa się zawsze 
z rodzajnikiem. Mogą być rodzaju męskiego 
żeńskiego lub występować tylko w liczbie 
mnogiej. 

Maskulinum: der Iran, der Irak, der Sudan, der 
Libanon 
Feminimum: die Bundes Republik Deutschland, 
die Schweiz, die Republik Polen, die Ukraine, die 
Türkei, die Slowakei 
Plural: die Niederlande, die Vereinigten Staaten (die 
USA) 

 nazwy kontynentów * 
 nazwy metali 

WYJĄTKI: der Stahl, die Bronze 
 rzeczowniki utworzone od innych części 

mowy 
 rzeczowniki oznaczające zdrobnienia 

zakończone na –chen, -lein 
 rzeczowniki z przedrostkiem ge- i 

zakończone na –e. 
WYJĄTKI: der Gedenke, die Geschichte 

 rzeczowniki z przedrostkiem ge- bez 
końcówki 
WYJĄTKI: der Geschmack 

 większość rzeczowników zakończonych na: 
- -tel: das Dritel 
- -ment: das Parlament 
- -um: das Publikum 

- -in: das Benzin 
 
* używamy ich bez rodzajnika, chyba że 

poprzedzone są przydawką! 
 

 


